
10 otázek pro … Vítězslava Dohnala
Mgr. Vítězslav Dohnal (1973) vystudoval Právnickou fakultu Masarykovy univerzity v Brně. Od roku
2008 působí jako advokát v Táboře. Specializuje se na správní a stavební právo a občanskoprávní
spory. Je předsedou správní rady neziskové organizace Pro bono aliance, která se zabývá právním
vzděláváním a zvyšováním dostupnosti právní pomoci. Organizuje projet Škola lidských práv pro
studenty právnických fakult. Podílel se na vydání publikace Globální problémy profesní etiky
právníků. Je Právníkem roku 2019 v kategorii PRO BONO.

1. Co máte na své práci nejraději?
Setkávání s lidmi. A pak velkou míru svobody. Na rozdíl od obecné představy o advokátech mi moje
povolání do značné míry umožňuje nedělat věci, o kterých si myslím, že nejsou správné.

2. Největší pracovní úspěch?
Za úspěch považuji každé smírné vyřešení sporu. Pokud se podaří vyhnout nekonečnému soudnímu
řízení nebo se nějaké takové podaří ukončit dohodou, považuji to za nejlepší výsledek pro všechny.

3. Jak často Vás ve vašem oboru něco překvapí?
Každou chvíli nebo alespoň každou druhou. V podstatě vždy, když podlehl pocitu, že už „tomu“
rozumím, mě pak něco nebo někdo vyvedl z omylu.

4. Kdo nebo co nejvíce ovlivnilo Váš profesní život?
Nejvíce mě nasměřovala aktivita v neziskovém sektoru. Zde jsem záhy pochopil, jak moc věcí
v činnosti veřejné moci nefunguje a jak je obtížné dosáhnout systémové nápravy. A následující léta
v advokacii bohužel tuto moji zkušenost jen potvrdila.

5. Ideální dovolená?
V horách vysokých jen tak, aby se v nich dalo ještě chodit a ne šplhat.

6. Čím Vás dokáží studenti překvapit?
Právě máme za sebou letošní Školu lidských práv a na té jsem si opět (jako ostatně každý rok)
potvrdil, že se není čeho bát. I na právech máme dost studentů, kteří vidí smysl práva v pomoci
druhým.

7. Co byste vzkázal mladým lidem, kteří uvažují o právnické profesi?
Že to je mimořádně zajímavá práce, jejíž podstata nespočívá v umění přečíst a pochopit text právní
normy (i když i to samotné pochopení někdy může být dost oříšek). Podstatu osobně vidím v tom,
uvědomit si, že právní normy tu jsou k řešení problémů konkrétních lidí a v tom, že každé rozhodnutí
má své konkrétní důsledky.

8. Který zákon považujete za nejzdařilejší?
Za mimořádně užitečný pro celou společnost považuji zákon o svobodném přístupu k informacím.

9. Čím byste byl, kdybyste nebyl právníkem?
To nedokážu říct. Ale ve svém příštím životě chtěl bych být nejradši hroch. To teda zpívá Jan Burian,
ale někdy mi to přijde jako lákavá představa. Válet se ve vodě a občas sežrat neopatrného turistu.

10. Jací lidé vás nejvíce dokáží rozčílit?
Ti, kteří si myslí, že jsou chytřejší než já. Zejména proto, že se často ukáže, že to je pravda. A pak ti,
co využívají nebo zneužívají slabších.
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